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Nyomtatott és online sajtó 
  

AM: idén új célterülettel bővül a hungarikum pályázati felhívás 
2025. május 7. – MTI, Magyar Hírlap 

Idén új célterülettel bővül a hungarikum pályázati felhívás - közölte az Agrárminisztérium 

(AM) szerdán az MTI-vel. A tájékoztatás szerint már tizennegyedik alkalommal hirdeti meg a 

hungarikum pályázatot az Agrárminisztérium és a Hungarikum Bizottság. Az idei kiírás 650 

millió forintos keretösszeggel négy célterületet támogat, köztük egy újat is: a népzene és a 

néptánc világához kapcsolódó kezdeményezések is bekerültek a támogatott tevékenységek 

közé. Hangsúlyozták, egy új, IV. célterület válik elérhetővé idén, mégpedig a "Határon túli 

nemzetrészek kulturális együttműködése a népzenéhez, a néptánchoz és a népi tárgyi 

kultúrához kapcsolódó nemzeti értékek kölcsönös megismertetése céljából" címmel. A 30 

millió forintos keretösszegű pillérben Külhoni Nemzetrész Értéktárat működtető szervezetek 

nyújthatnak be pályázatot. A forrással olyan kulturális rendezvények támogathatók, amelyeken 

a magyarországi és külhoni nemzetrészek népzenei és néptáncegyüttesei, művészei közös 

fellépésen keresztül mutatják be, hogyan jelenik meg művészetükben a Hungarikumok 

Gyűjteménye, illetve az egyes értéktárakban szereplő nemzeti értékek (például a magyar citera, 

a tárogató, a népi tárgyi kultúra, hímzések stb.). 

 

Deutsch Tamás: a gyorsított ukrán csatlakozás nem a bővítésről, nem a békéről 

szól, hanem arról, hogy Brüsszel közvetlen hadviselő féllé akar válni 
2025. május 7. – MTI, Vasárnap.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Mandiner, Tények 

A gyorsított ukrán uniós csatlakozás elképzelése valójában a brüsszeli háborús pszichózis 

legújabb fejezete: nem a bővítésről, nem a békéről szól, hanem arról, hogy Brüsszel a háború 

finanszírozása utáni már közvetlen hadviselő féllé akar válni - jelentette ki Deutsch Tamás, a 

Fidesz európai parlamenti (EP-) képviselője Az Európai Parlament plenáris ülésén szerdán 

Strasbourgban. Kiemelte: a brüsszeli bürokraták a háborús doktrínát erőltetik, nem az ukránok 

sorsa érdekli őket, hanem nagyhatalmasdit akarnak játszani, és bármi áron, katonailag akarják 

megnyerni a háborút. Gál Kinga, a Fidesz EP-képviselője felszólalásában kiemelte: több mint 

150 milliárd euró támogatást küldött az EU Ukrajnának, mindeközben azonban százezrek 

vesztek oda a fronton és háború befejezése se került közelebb. "Ez az európai stratégia kudarcos 

mérlege" – mutatott rá. Ferencz Viktória, a Fidesz EP-képviselője szerint nyomatékosabb 

diplomáciai erőfeszítések révén az EU óriási szerepet játszhatott volna abban, hogy ne várjanak 

mostanáig és megelőzzék a tragédiát. Azonban az Európai Uniót irányító balliberális többség 

számára nem idegen, hogy elrugaszkodjon a valóságtól, figyelmen kívül hagyva a tényeket, ha 

geopolitikai érdekei úgy kívánják - hívta fel a figyelmet. 
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https://www.magyarhirlap.hu/gazdasag/20250507-uj-celterulettel-bovul-a-hungarikum-palyazati-felhivas-video
https://vasarnap.hu/2025/05/07/deutsch-tamas-a-gyorsitott-ukran-csatlakozas-nem-a-bovitesrol-szol-hanem-hogy-brusszel-kozvetlen-hadviselo-felle-akar-valni/
https://vasarnap.hu/2025/05/07/deutsch-tamas-a-gyorsitott-ukran-csatlakozas-nem-a-bovitesrol-szol-hanem-hogy-brusszel-kozvetlen-hadviselo-felle-akar-valni/
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Kelemen Hunor: Az AUR mélyen magyarellenes, Simion győzelme katasztrófa 

lenne a közösségnek 
2025. május 7. – maszol.ro 

Az AUR és George Simion előretörése komoly veszélyt jelent a magyar közösségre nézve – 

állítja az RMDSZ elnöke. Kelemen Hunor szerint a párt mélyen magyarellenes, perekkel 

bombázza az önkormányzatokat, az anyanyelvhasználatot kifogásolja, és elutasítja a magyar 

iskolák létjogosultságát. A Hír TV-nek adott interjújában elmondta, az elnökválasztás tétje 

hatalmas: csak a mozgósítás akadályozhatja meg, hogy Romániát egy magyarellenes elnök és 

kormány vezesse. „Mi minden nap megéljük, hogy az AUR mit jelent a magyar közösségre 

nézve. Aggódunk és féltjük azt az elért sok vagy kevés eredményt, amellyel 35 év alatt a 

közösségünket építettük. Az AUR tagjai voltak azok, akik az úzvölgyi katonatemetőt földúlták, 

és azóta is visszajárnak oda. Az AUR-os Dan Tanasă tucatnyi pert indított az önkormányzataink 

ellen, az anyanyelvhasználatot kifogásolja. Továbbá az AUR az a párt, amely azt mondja, hogy 

nincsen szükség magyar iskolákra, kizárólag vegyes iskolák lehetnek, az a maximum, és az 

anyanyelvet vissza kell szorítani a családba, ott van annak a helye, sehol máshol. Az a 

tapasztalatunk, hogy az AUR mélységesen magyarellenes, szerintük a magyaroknak nincs 

helye, vagy csak megtűrt kategóriaként lehetnek jelen az országban, és ha Simion nyer, akkor 

lenullázódik mindaz, amit elértünk” – nyilatkozta Kelemen Hunor. 

 
Kelemen Hunor: A magyar közösséggel kapcsolatban nem lehet semmit felróni 

Nicușor Dannak  
2025. május 7. – maszol.ro 

Nicușor Dan az RMDSZ-től messze balra áll, egy progresszív párt alapítója, első elnöke volt, 

viszont a magyar közösséggel kapcsolatban nem lehet semmit felróni neki, Erdélyben 

szocializálódott, érti a kisebbségeket, és nem volt magyarellenes megnyilvánulása - mondta 

Kelemen Hunor RMDSZ-elnök az InfoRádióban. Az RMDSZ vezetője arra emlékeztetett, hogy 

George Simion épp azzal robbant be a román politikai életbe és a közvéleménybe, hogy 

meggyalázták az úzvölgyi első világháborús katonatemetőt, és utána is magyarellenes 

hangulatkeltéssel és magyarellenes akcióikkal szerzett támogatókat. „Csak az elmúlt másfél 

esztendőben, amíg ez a hosszú választási időszak zajlott, több olyan kezdeményezésük volt, 

amely a magyar közösség ellen irányul. Ők azt mondják, hogy nem lehetnek magyar iskolák, 

csak jó esetben vegyes iskolák. Szerintük a magyar nyelvet a család kötelékébe vissza kell 

szorítani, nem lehet magyar nyelvet használni a közigazgatásban, és azt mondják, hogy az 

etnikai képviseletet föl kell számolni, mert ez a román nemzet érdekével ellentétes” – mondta 

Kelemen Hunor. 
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https://maszol.ro/belfold/Kelemen-Hunor-Az-AUR-melyen-magyarellenes-Simion-gyozelme-katasztrofa-lenne-a-kozossegnek
https://maszol.ro/belfold/Kelemen-Hunor-Az-AUR-melyen-magyarellenes-Simion-gyozelme-katasztrofa-lenne-a-kozossegnek
https://maszol.ro/belfold/Kelemen-Hunor-A-magyar-kozosseggel-kapcsolatban-nem-lehet-semmit-felroni-neki-Nicusor-Dannak
https://maszol.ro/belfold/Kelemen-Hunor-A-magyar-kozosseggel-kapcsolatban-nem-lehet-semmit-felroni-neki-Nicusor-Dannak
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Elkezdődtek a 30. KMDSZ Diáknapok Kolozsváron 
2025. május 7. – MTI, Krónika 

Elkezdődött szerdán Kolozsváron a Kolozsvári Magyar Diákszövetség (KMDSZ) által szervezett 

Diáknapok 30., jubileumi kiadása, mely minden eddiginél nagyobb, és mintegy 23 ezer magyar 

fiatalt mozgat meg. A KMDSZ Diáknapok a külhoni magyar egyetemi hallgatók és egyben a 

kolozsvári egyetemisták legnagyobb rendezvénye, melyen öt napon keresztül több ezer fiatal 

méri össze tudását különböző versenyszámokban, és közösen bulizik. A hagyományokhoz 

híven az idei kiadás is az erdélyi város főterén kezdődött, ahol már délelőtt gyülekeztek a 

megmérettetésben részt vevő csapatok és támogatóik. A mezekbe beöltözött, zászlókkal, 

sípokkal, dobokkal és egyéb zajkeltésre alkalmas eszközökkel felszerelt színes társaság innen 

vonult a városszéli Hója erdőben lévő Törökvágáshoz, ahol a programok zömét és a hajnalig 

tartó bulikat tartják. A szervezők közlése szerint az idei KMDSZ Diáknapok a részt vevő 

csapatok és szervezők szempontjából is rekordot dönt. A vasárnap záruló rendezvényen 2366 

résztvevő és 1080 szimpatizáns lesz jelen, akikről 182 szervező gondoskodik, hogy jól érezzék 

magukat. Az ötnapos kolozsvári rendezvény mintegy 23 ezer magyar fiatalt mozgat meg. 

 

Nem akar előre hozott választást, az RMDSZ-t is magában foglaló kisebbségi 

kormány is egy variáns Nicușor Dan szerint  
2025. május 7. – Krónika, maszol.ro, Székelyhon 

Nicușor Dan független államfőjelölt nem tartja időszerűnek az előre hozott parlamenti 

választások kezdeményezését, függetlenül attól, hogy ki nyeri el az államfői tisztséget. Keddi 

sajtótájékoztatóján Nicușor Dan hangsúlyozta: hosszú ideje instabilitás jellemzi az országot, 

tavaly novemberben érvénytelenítették az elnökválasztást, aztán ügyvivő államfő került az 

ország élére, most pedig ügyvivő miniszterelnöke és kormánya van az országnak. Arra a 

kérdésre, lehetségesnek tartaná-e egy USR–PNL–RMDSZ–nemzeti kisebbségek alkotta 

kisebbségi kormány alakítását, amelyet esetleg a PSD is támogat a parlamentben, Nicușor Dan 

azt válaszolta, „ez is egy variáns”. Leszögezte, Romániának reformokra van szüksége és egy 

olyan kormányra, amelyiknek van bátorsága végrehajtani ezeket. „Arról, hogy az Európa-barát 

pártok közül melyek kívánják ezt felvállalni, illetve hogy melyek lesznek a kormányzás főbb 

irányvonalai, a második forduló után kell elkezdeni a tárgyalásokat” – szögezte le.  

 

Célegyenesben a román–magyar területi társulás bejegyzése  
2025. május 7. – Krónika 

Amint a társulásban résztvevői romániai települések önkormányzati képviselő-testületei is 

megszavazzák a román–magyar kistérség alapító okmányait, már csak a két ország 

külügyminisztériumainak jóváhagyása szükséges, hogy a határ menti régió közös fejlesztési 

szervezete megkezdhesse működését. Mákos Árpád battonyai polgármester a Krónikának 

elmondta: reményeik szerint az év végén már pályázatot nyújthat be az Európai Unióhoz a 

román–magyar ETT. Hozzátette: az uniós források közül a román–magyar együttműködés 

keretében hívják le a legkevesebb pénzt a régió települései, aminek egyik oka az, hogy a nyugat-
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https://kronikaonline.ro/szines/esoben-is-tud-a-diak-napozni-n-elstartolt-a-jubileumi-kmdsz-diaknapok
https://kronikaonline.ro/belfold/nem-akar-elorehozott-valasztast-az-rmdsz-t-is-magaban-foglalo-kisebbsegi-kormany-is-egy-varians-nicuor-dan-szerint
https://kronikaonline.ro/belfold/nem-akar-elorehozott-valasztast-az-rmdsz-t-is-magaban-foglalo-kisebbsegi-kormany-is-egy-varians-nicuor-dan-szerint
https://kronikaonline.ro/kulfold/celegyenesben-a-romannmagyar-teruleti-tarsulas-bejegyzese
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romániai önkormányzatokhoz képest szegényebb kelet-magyarországi helyhatóságoknak 

gyakran nem állt rendelkezésére a közös pályázatban való részvételhez szükséges önrész.  

 

Bővül a Brassó–Budapest légi összeköttetés, vasárnaponként is lesz járat  
2025. május 7. – Krónika, maszol.ro, Székelyhon 

Bővül a Brassó–Budapest légi összeköttetés – közölte szerdán a közösségi oldalon Tamás 

Sándor, a Kovászna megyei tanács elnöke. Amint Tamás Sándor Facebook-bejegyzésében 

olvasható, október 26-tól a Wizz Air heti négy járatot indít Budapest és Brassó között, így 

gyakrabban lehet majd repülővel Magyarországra utazni a Brassói Nemzetközi Repülőtérről. 

„Jelenlegi járatok: hétfő, szerda, péntek. Ősztől vasárnap is repülhetünk!” – fogalmaz a 

háromszéki megyei önkormányzat elnöke.  

 

Ma is aktuális az AUR magyargyűlöletéről készült dokumentumfilm  
2025. május 7. – maszol.ro 

A Mikó Imre Jogvédelmi Szolgálat az Arany horizontok – Az AUR felemelkedése című tavalyi 

dokumentumfilmben összegezte mindazt amit, George Simion és szélsőséges pártja képvisel. 

„Ez a dokumentumfilm tavaly készült az AUR-ról és Simionról. Sajnos, ma is ugyanolyan 

aktualitással bír. Elmondtam korábban, hogy jogos az emberek dühe, ami miatt Simion ennyi 

szavazatot kapott, de ugyanakkor ez egzisztenciális kérdés közösségünk számára” – írta 

Facebook-bejegyzésében Benkő Erika, a jogvédelmi szolgálat vezetője.   

 

Magyargyalázó akciót hajtott végre egy Timok-völgyi román férfi Belgrádban  
2025. május 7. – Krónika 

Letépte a magyar nemzeti színű szalagot a nándorfehérvári diadal emlékművéről, és helyére 

román trikolórt idéző pántlikát kötött egy belgrádi román férfi, aki szerint „mindenhol ellopják 

a történelmünket a magyarok”. A vajdasági Magyar Nemzeti Tanács bűnvádi feljelentést tett a 

magyar nemzeti kisebbség elleni gyűlöletkeltés bűncselekménye miatt a szerb hatóságoknál. A 

Déli Szemle kiderítette, hogy az elkövető egy bizonyos Alexandar Ion Balan, egy belgrádi 

születésű román férfi, akit az elmúlt években aktivistaként ismerhettek meg azok, akik 

figyelemmel kísérik a Timok-völgyi román kisebbség tevékenységét. Saját YouTube-csatornát 

működtet, több parlamenti választáson is indult, de sosem szerzett mandátumot.  

 

Mi köze Simionnak Melonihoz és Orbán Viktorhoz?   
2025. május 7. – maszol.ro 

Nem sokan, de - meglepő módon - vannak olyan erdélyi, székelyföldi magyarok, akik George 

Simion mellett érvelnek a közösségi médiában, s azt hirdetik, hogy az elnökválasztás második 

fordulójában őt választják Nicușor Dan ellenében. Mi számukra a fő vezérvonal, amikor 

magyarként egy magyarellenes államfőt szeretnének Romániában? Pászkán Zsolt politikai 

elemzőt kérdeztük. Sokszor azt halljuk Simion magyar támogatóitól, hogy hasonló Orbán 

Viktorhoz, Giorgia Melonihoz, esetleg Donald Trumphoz hasonló külpolitikai irányt képvisel 

az AUR elnöke. Azt viszont elfelejtik hozzátenni, hogy a magyar és az olasz miniszterelnök, az 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/bovul-a-brassonbudapest-legi-osszekottetes-vasarnap-is-lesz-jarat
https://maszol.ro/belfold/Ma-is-aktualis-az-AUR-magyargyuloleterol-keszult-dokumentumfilm
https://kronikaonline.ro/kulfold/magyargyalazo-akciot-hajtott-vegre-egy-timok-volgyi-roman-ferfi-belgradban
https://maszol.ro/belfold/Mi-a-kulonbseg-Simion-es-Meloni-vagy-Orban-kozott
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amerikai elnök esetében van egy óriási különbség Simionhoz képest: ők kicsit sem 

magyarellenesek. Vagy létezik „jó” magyarellenes politikus? - tettük fel a kérdést a budapesti 

Magyar Külügyi Intézet nagybányai származású Románia-szakértőjétől.  

 

Elméletileg német tagozat, gyakorlatilag kétnyelvű  
2025. május 7. – Székelyhon 

Az oktatási törvény szerint a kisebbségi oktatásban minden tantárgyat – a román nyelv és 

irodalom kivételével – az adott kisebbség nyelvén kell oktatni. A magyar tagozattal ellentétben 

azonban a német tagozatokon ez nem érvényesül. Egy tizenkettedik osztályos nagyszebeni diák 

édesanyja, Oana Corina Rogojanu néhány nappal ezelőtt éhségsztrájkba kezdett az oktatási 

minisztérium épülete előtt, így fejezve ki tiltakozását a fennálló helyzet ellen: a nagyszebeni 

Samuel von Brukenthal Főgimnáziumban és más német tannyelvű iskolákban valójában nem 

csak a román nyelvet és irodalmat, hanem a tantárgyak felét románul tanítják, amellyel 

megszegik az oktatási törvényt. Ennek ellenére a diákoktól anyanyelvi szintű német érettségit 

kérnek. A Samuel von Brukenthal Főgimnázium diákjának édesanyja már 2024 őszén jelezte a 

problémát az oktatási minisztériumnak és az Országos Diszkriminációellenes Tanácsnak, de 

azóta sem történt előrelépés az ügyben, ezért döntött úgy, hogy éhségsztrájkhoz folyamodik – 

közölte az Edupedu.ro oktatási szakportál.  

                     
Történelemóra kezdő progresszíveknek és haladároknak - Gubík László reakciója 

Ivan Korčok magyarázkodására 
2025. május 7. – Ma7, Felvidék.ma  

A kilencvenes években Vladimír Mečiar, Ján Slota és a hozzájuk hasonló politikusok miatt 

lettünk túszai a kiélezett szlovák-magyar viszonynak. Nem szeretnénk megélni azt, hogy nem 

egész három évtizeddel később meg azért csattanjon rajtunk az ostor, mert Szlovákia és 

Magyarország kormányfői nem politikai ellenfelek, hanem szövetségesek. Mindenekelőtt ezt 

kellene, kellett volna tudatosítania Ivan Korčoknak, mielőtt úgy döntött, hogy provokációnak 

tekinti a pozsonyi vár bejátszását a magyar himnusz alatt. Ez az ő szemszögéből a múlt héten 

még jó ötletnek és politikai témának tűnhetett, de azóta már sokan elmagyarázták neki, hogy a 

magyar himnusz nem harci induló, hanem nemzeti ima, amely a magyar történelem 

legmeghatározóbb eseményeit foglalja össze. Ivan Korčok a témát tovább görgető többi 

szlovák, vagy szlovák pártban politizáló politikussal együtt közös szlovák-magyar 

történelemkönyv vagy szemelvénygyűjtemény nélkül is kideríthette volna, hogy Pozsony miért 

került a bejátszásba. Wikipédia nélkül is sokan tudják, hogy Szlovákia mai fővárosa közel 300 

évig volt a történelmi Magyarország koronázó városa. 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/elmeletileg-nemet-tagozat-gyakorlatilag-ketnyelvu
https://ma7.sk/kozelet/tortenelemora-kezdo-progressziveknek-es-haladaroknak-gubik-laszlo-reakcioja-ivan-korcok
https://ma7.sk/kozelet/tortenelemora-kezdo-progressziveknek-es-haladaroknak-gubik-laszlo-reakcioja-ivan-korcok
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Kezdődnek a Lévai Városnapok: történelmi városnézés, kastélypiknik, 

múzeumok, galériák és templomok éjszakája 
2025. május 7. – Új Szó  

Két héten át rendkívül gazdag történelmi, kulturális és egészségügyi programokkal, valamint 

sportrendezvényekkel várják a Lévai Városnapok látogatóit, és megnyitják a Lévai Vásárt. A 

kálváriadomb kilátójából több alkalommal lehetőségük nyílik az érdeklődőknek megcsodálni a 

Garam-völgyét és a Selmeci hegységet. Május 10-én, azaz szombaton 11 órától különleges, 

egyedülálló gépkocsik bemutatóját tartják a Hősök terén, a délutáni órákban az édesanyákat 

köszöntik. Vasárnap 11 órától Léva Hontvarsány városrészében családi pikniket rendeznek a 

kastélyban, valamint ékszerkiállítást. Aznap 18 órától Petra Hapková ad koncertet a zsinagóga 

épületében.  Május 12-én 11 órától elsősegély-képzést és –oktatást tartanak a Hősök terén. Léva 

emlékfái elnevezéssel május 14-én tehetnek izgalmas sétát a látogatók Dušan Daniš 

dendrológus szakértő kíséretében.   

                    
Manfred Pentz-et, a német Hessen tartomány miniszterét fogadta Juhász Bálint 
2025. május 7. – Pannon RTV 

Szó esett a két tartomány kapcsolatainak további elmélyítésének lehetőségéről a parlamenti, a 

gazdasági és a technológiai együttműködés terén. Juhász Bálint, a tartomány képviselőházának 

elnöke Manfred Pentz-et, a német Hessen tartomány nemzetközi és európai ügyekért felelős 

miniszterét fogadta Újvidéken. A találkozón kiemelték a két tartomány kapcsolatainak további 

elmélyítésének lehetőségét a parlamenti, a gazdasági és a technológiai együttműködés terén. 

Pentz kifejtette, hogy Hessen nagy érdeklődést mutat a Vajdasággal való együttműködés 

megerősítése iránt.  Juhász Bálint, házelnök hangsúlyozta, Vajdaság méltán tekinthető Európa 

kicsinyített másának, hiszen sokszínű kulturális öröksége, többnyelvűsége és nyitottsága 

kiemeli a régiót. Hozzátette, hogy a vajdasági parlament az egyik legtöbb nyelven működő 

törvényhozó testület Európában, ami különös büszkeséggel tölti el. A találkozón továbbá szó 

esett a Vajdaságba irányuló befektetési lehetőségekről, a duális képzési rendszerrel kapcsolatos 

tapasztalatcseréről, valamint az informatikai ipar terén való együttműködésről. 

 

A külhoni magyarság értékeivel ismerkednek 
2025. május 7. – Magyar Szó 

A Mathias Corvinus Collegium (MCC) Alapítvány vezetőképző programjának hallgatói tettek 

látogatást tegnap a Magyar Szó székházában. A vendégeket Erdődi Edvina, a Magyar Szó 

Lapkiadó Kft. igazgatója és Varjú Márta, lapunk megbízott főszerkesztője fogadta. Az 

igazgatónő köszöntötte az MCC hallgatóit, akik megtekintették az épületet. A program 

részeként Katona Novák Ágnes, a Vackor Magyar Iskoláskor Előtti Nevelő és 

Gyakorlóintézmény igazgatója az újvidéki székházunkban januártól működő kihelyezett 

tagozat munkáját ismertette, majd körbevezette a hallgatókat az óvoda termeiben is. A 
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látogatók egy kisfilmet is megtekintettek a Magyar Szó mindennapjairól, tevékenységéről. Ezt 

követően kerekasztal-beszélgetést tartottak, amelyen Erdődi Edvina és Varjú Márta számolt be 

a lapkiadó működéséről, valamint a napilap múltjáról és jelenéről. 

 

Gion Nándor kultusza Vajdaságban 
2025. május 7. – Pannon RTV 

A vajdasági származású alkotó szülői háza átépítésének, tartalommal való feltöltésének 

gondolata Szenttamáson 2002-ben, nem sokkal az író halála után merült fel. Ezzel egyidejűleg 

elkezdődött Gion Nándor műveinek, személyes tárgyainak és fényképeinek gyűjtése is. A 

szenttamási épület magyarországi támogatással 2004-ben a Citerazene-Barátok Klubjának 

tulajdonává vált. 2008-tól a Nemzeti Kulturális Örökség Minisztériuma támogatásával, a 

Tartományi Nagyberuházási Alap közreműködésével, a helyi lakosok és a vajdasági múzeumok 

segítségével megkezdődött a felújítás. A Gion Nándor emlékház 2010. augusztus 14-én nyílt 

meg. Az emlékház udvarában két szobor is áll. 2012-ben fából, a Gion-regényből ismert 

kárókatonáknak állítottak emléket, az író halálának huszadik évfordulója alkalmából pedig 

felavatták Gion Nándor mellszobrát. 

 

Megalakult a Nagybecskereki Egyházmegye Papi Szenátusa 
2025. május 7. – Pannon RTV 

A Nagybecskereki Egyházmegye papjai, msgr. Mirko Štefković megyéspüspök vezetésével 

2025. május 7-én megtartották a Papi Szenátus alakuló ülését Nagybecskereken, a Püspökség 

épületében. Az ülés első részében a püspök bemutatta a testület működési tervét, majd a 

szentségekre való felkészülésről és azok kiszolgáltatásának gyakorlatáról tárgyaltak. A 

találkozó második részében, Illés Hajnalka egyházmegyei sajtóreferens tartott előadást „A 

Nagybecskereki Egyházmegye hatékonyabb jelenléte a nyilvánosságban - célok, tapasztalatok, 

kihívások” címmel. A Papi Szenátus alakuló ülése rövid imával kezdődött. Ezt követően a 

püspök köszöntötte a jelenlévő paptestvéreket, majd ismertette a napirendi pontokat. Az ülés 

elején megválasztották ft. Fehér Roland atyát a Papi Szenátus jegyzőjének. Ezt követően a 

püspök bemutatta a testület feladatkörét, vagyis „hogy a püspököt a jog előírása szerint segítse 

az egyházmegye kormányzásában, Isten népe rábízott része lelkipásztori érdekének lehető 

legjobb szolgálatára”. 

 

„Az óceánon az ember megismeri önmagát” 
2025. május 8. – Pannon RTV 

Fa Nándor magyar hajótervező és -építő, óceáni szólóvitorlázó volt a szabadkai MCC vendége. 

Ő az első magyar, aki egyedül kerülte meg vitorlással a Földet, amit az első alkalom után még 

négyszer teljesített. Megtelt az MCC előadóterme, ahol Fa Nándor, nagy tiszteletnek örvendő 

sportember beszélt küzdelmeiről, kitartásról, hitről, és arról, hogy mit tanított neki az óceán. 

Összesen ötször kerülte meg a Földet és ugyancsak ötször kerülte meg a rettegett Horn-fokot. 

Tízszer szelte át az Egyenlítőt és hétszer kelt át az Atlanti-óceánon, mégis azt mondja az ember 

soha nem lesz otthon az óceánon. Fa Nándor kiemelte: „Mi versenyzők, akik éveket töltöttünk 
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az óceánon én soha nem éreztem, hogy ott otthon lennék. Volt egy érdekes élményem, a Dél-

Csendes-óceánon jártam, amikor felfigyeltem viharfecskékre. Azok pici madarak és a hullámok 

között ötvencsomós szélben amikor én az életemért küzdök azok vidáman röpködnek és 

szedegetik fel a falatokat a vízről, azok otthon vannak. Akkor rájöttem, hogy itt ha valaki otthon 

van, akkor az aki a vízben van, vagy aki a víz fölött, de én soha.” 

 

Általános és középiskolás diákok mutatták be tudományos kutatásaik 

eredményeit az MTTK-n 
2025. május 7. – Pannon RTV 

A Tantárgyháló verseny döntőjét tartották Szabadkán. Általános és középiskolás diákok 

mutatták be tudományos kutatásaik eredményeit a Tantárgyháló verseny döntőjében 

Szabadkán, a Magyar Tannyelvű Tanítóképző Kar épületében. Az Észak-bácskai Magyar 

Pedagógusok Egyesülete szervezésében megvalósuló megmérettetés már több mint negyed 

évszázados múltra tekint vissza. A diákok a legkülönfélébb témákkal foglalkoztak a 

környezettudatosságtól kezdve a lovak történetének tudományos megközelítésén keresztül a 

számítógépezés gerincre gyakorolt hatásáig. Legtöbb esetben személyes érdeklődési körük 

határozta meg a témaválasztást. A tanulók hosszadalmas kutatómunkájuk eredményét 

összegezték a döntőben. Kis Botond már negyedik alkalommal vesz részt a megmérettetésen. 

Általános iskolás kora óta foglalkoztatja az űrkutatás. A versenyen saját rakétáját és műholdjait 

mutatta be. „A rakéta, amit majd később bemutatok egy több mint egy méter magas. A rakéta 

tavaly nyáron 462 méter magasra repült. A műholdak pedig üdítődoboz méretű műholdak. 

Ezeket ennél még nagyobb rakétákkal indítottuk el, körülbelül egy kilométer magasra. Mint a 

valói műholdak, tudományos méréseket végeztek ott.” 

                         
Ukrán–magyar kapcsolatok: Újfajta dinamizmus 
2025. május 7. – karpataljalap.net 

Ukrajna és Magyarország megállapodott abban, hogy május 12-től rendszeres konzultációkat 

tartanak, hogy eloszlassák a magyar fél minden aggályát és feloldják az Ukrajna Európai 

Unióhoz való csatlakozásáról folytatandó tárgyalások blokádját – jelentette be az országos 

televíziós hírcsatornák közös műsorfolyamában április 29-én, budapesti munkalátogatását 

értékelve Olha Sztefanyisina ukrán igazságügy-miniszter, az európai és euroatlanti 

integrációért felelős miniszterelnök-helyettes, akit az Interfax–Ukrajina hírügynökség idéz. 

Magyar részről bizalomkeltőnek tartják a megbeszéléseket. Sztefanyisina elmondta, az ukrán 

fél további javaslatokkal érkezett a budapesti találkozóra a kérdések teljes körének 

megoldására. „Azt várjuk, hogy ezen a héten dolgozunk a magyar fél ellenjavaslatain, és már 

május 12-én időközi eredményekre számítunk. [...] Remélem, hogy ennek a párbeszédnek 

minden esélye meglesz arra, hogy utat nyisson a tárgyalási folyamat blokádjának feloldásához” 

– tette hozzá a miniszterelnök-helyettes. 
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Gyurta Dániel teqballasztalt adományozott az ungvári kézilabdaklubnak 
2025. május 7. – Karpat.in.ua 

Gyurta Dániel, olimpiai bajnok, háromszoros világbajnok, kétszeres Európa-bajnok úszó, 

valamint a magyar Külgazdasági és Külügyminisztérium főosztályvezetője kedden Kárpátaljára 

látogatott. Látogatása első állomásaként az ungvári járásban található Börvinges (Barvinok) 

településen, a Zolota Gora Hotel-Rancho területén találkozott a Kárpáti Kézilabda Klub 

képviselőivel, ahol egy teqballasztalt adományozott az ungvári csapatnak. A sportdiplomáciai 

főosztály vezetőjét Baranyai Krisztián, Gerencsér Erika és Császár Ágnes is elkísérte. A 

vendégeket ukrán részről Mikola Opalenik, Ivan Hromovcsuk és Veres Sándor fogadta, a 

találkozón dr. Papp Ferenc, Magyarország ungvári konzulja is jelen volt. 

 

Beregszászban megnyílt a második menedékház az egyedülálló anyák számára 
2025. május 7. – Karpat.in.ua 

A kezdeti szakaszban a Beregszászi régió ideiglenes menedéket nyújtott: ingyenes lakhatást, 

humanitárius segítséget élelmiszer, higiéniai termékek, ruházat és alapvető szükségleti cikkek 

formájában. A lakóhelyüket elhagyni kényszerült emberek nagy száma és a korlátozott források 

miatt azonban nem mindig volt rá mód mindenkinek kényelmes körülményeket biztosítani. 

Ezért szükség volt speciális menedékhelyek létrehozására – hosszú távú lakóhelyekre a 

legkiszolgáltatottabb kategóriák – a gyermekeiket egyedül nevelő anyák – számára. 

 

Teltház előtt lépett fel Szűcs Nelli Beregszászon Fedák Sári szerepében 
2025. május 7. – Karpat.in.ua 

A beregszászi születésű színészlegenda, Fedák Sári előtt tisztelegve számos eseményt szervezett 

a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház. Május 5-én a Kárpátaljai Református 

Egyházkerület Püspöki Hivatalának falán található emléktáblánál, majd a Beregszász 

központjában lévő Fedák Sári-szobornál helyezték el az emlékezés koszorúit, a nap 

fénypontjaként pedig a Fedák Sári monodrámát láthatták a nézők Szűcs Nelli, Jászai Mari-

díjas, érdemes és kiváló művész előadásában. A jelenlévőket Sin Edina megbízott igazgató 

köszöntötte, aki elmondta, minden időben szem előtt kell tartani, hogy egyazon közösség tagjai 

vagyunk, épp ezért döntött úgy a beregszászi színház, hogy a májusi előadásokon egy 

adománygyűjtő perselyt helyeznek ki a kárpátaljai születésű kisfiú, Major Ádám 

gyógykezelésének támogatására. 

 

Új találkozási pont lesz Pártosfalván 
2025. május 7. – Népújság 

A Marác Községi Magyar Nemzeti Önigazgatási Közösség Tanácsa április végi ülésén elfogadta 

a 2025-ös év pénzügyi és programtervét. A közösség idén összesen 295.630 euróból 

gazdálkodhat – a község az állami támogatás 95 százalékát utalja át a nemzeti önkormányzat 

javára. A közösség elnöke, Vugrinec Zsuzsi mutatta be a költségvetéstervet. Elmondta, hogy  az M
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összeg 30 százalékát, azaz 88.000 eurót beruházásokra fordítanak, míg az egyesületek és 

intézetek támogatására 50.000 eurót, rendezvényekre és szakmai találkozókra pedig 40.000 

eurót különítettek el. Az Alvarium működésének költségeire 5.000 eurót irányoztak elő. A 

pénzügyi tervezetet a tanácstagok egyhangúlag elfogadták. 

 

Száz éve ünnepeljük 
2025. május 7. – Népújság 

Az anyák napja világszerte ismert és szeretett ünnep. Bár országonként különböző 

időpontokban tartják, mindenhol az édesanyák iránti tiszteletet és szeretetet fejezi ki. 

Magyarországon 1925-ben tartották meg az első anyák napi ünnepséget, ezért különleges volt 

idén a május első vasárnapján jubiláló megemlékezés. Völgyifaluban hagyományosan 

köszöntötték az anyákat, nagymamákat, dédmamákat; ez volt az egyik ritka muravidéki 

település, ahol idén is ünnepi műsorral és meglepetéssel várták az anyukákat. Mert az anya 

nem csupán egy szó. A Völgyifalui Petőfi Sándor Művelődési Egyesület szervezésében május 4-

én ünnepi műsorral köszöntötték az édesanyákat, a nagymamákat és a dédnagymamákat.   
 

Pozitív hozzáállás, de a gyakorlatban egyelőre semmi 
2025. május 7. – Népújság 

Mint ismeretes, a szlovén ösztöndíjalap idén elutasította a Petőfi Sándor magyar tanulmányi 

versenyen (PSTV) elért eredmény kimagasló országos versenyeredményként való elismerését 

a Zois-ösztöndíj elnyeréséhez, mert a verseny finanszírozási módja nem tesz eleget az ösztöndíj 

odaítéléséről szóló új szabályzatnak. Valójában adminisztratív mulasztásról van szó, amit 

belátott az illetékes politikum is, de egyelőre a gyakorlatban nem történt megoldás sem a 

jövőbeli versenyeket illetően, sem az idén megkárosított diákok esetében. Röviden 

emlékeztessünk: a Petőfi tanulmányi verseny a szlovéniai magyar közösség legrangosabb 

versenye, a szlovén Cankar verseny megfelelője. A versenyen elért arany- vagy ezüstelismerés 

kimagasló eredménynek számít(ott) és fontos pontokat hoz(ott) a Zois-ösztöndíj (a 

legeredményesebb diákok országos támogatása) elnyeréséhez. Az aktuális tanévi ösztöndíjra 

viszont a magyar nyelvi versenyeredményt nem fogadták el azzal az indokkal, hogy nem tesz 

eleget a Zois-ösztöndíj odaítéléséről szóló szabályzat 5. cikkelyének. 

 

Mintagazdaság: intézeti formában sokkal több lehetőség lesz 
2025. május 7. – Népújság 

A Muravidéki Mintagazdaság Bánután már évek óta a muravidéki magyarság legnagyobb 

projektjének számít, annak ellenére, hogy félidőben a felére csökkentették a teljes 

létrehozásához szükséges állami támogatást. A nemrég közintézetté formát felvevő gazdaság 

megbízott igazgatójával, Bojnec Elizabetával beszélgettünk a jelenlegi helyzetről, a tervekről. – 

Idézzük fel, miként is alakultak az események a Muravidéki Mintagazdaság körül! – A 

Mintagazdaság projektjét még a korábbi MMÖNK-vezetőség álmodta meg 2021 során, a 

támogatási szerződést 2022-ben írták alá a szlovén álammal. Tudjuk, hogy a projekt 

megvalósítása során voltak ilyen-olyan akadályok, de mégis útjára indult. Én 2023 elején 
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csatlakoztam a projekthez, amikor már tartalmi, aktív kivitelezési fázisban volt, vagyis az 

MMÖNK már megvásárolta a meglévő bánutai parasztgazdaságot, amelyet némileg fel kellett 

újítani, a programban leírt tartalmakhoz kellett alakítani. 

 

Rijekában találkozott a Magyar Közösségek Munkacsoportja 
2025. május 7. – Népújság 

Április 25-én Rijekában az Anna-villában került sor az  Európai Nemzetiségek Föderatív Uniója 

(FUEN) égisze alatt működő Magyar Közösségek Munkacsoportjának (MKM) harmadik 

ülésére, melynek ezúttal a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége (HMDK) volt a 

házigazdája. A találkozón jelen volt a FUEN összes magyar tagszervezete: a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség (RMDSZ), a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ), a 

felvidéki Magyar Szövetség, a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) és a Muravidéki Magyar 

Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK). A magyar munkacsoportoknak, de általában a 

FUEN munkájának is a legfontosabb célkitűzése egy uniós kisebbségi keretszabályozás, amit a 

Minority Safepack nevű kezdeményezés tartalmaz. Továbbá a tanácskozás a FUEN jövőjéről 

szólt, hiszen három mandátum után Vincze Lóránt már nem tud indulni az elnökségért. A 

magyar közösségek egy olyan vezetőséget szeretnének a jövőben is, amely méltó módon tudja 

képviselni azt az irányvonalat, amelyet a jelenlegi elnök 12 év alatt kialakított. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2025. május 7. – Kossuth Rádió 

 

Mindaz, ami az egyetemista tüntetéseken történt az elmúlt hat hónapban és az elmúlt 

napokban Szerbiában zajlik, az a romániai politikai történések forgatókönyvére emlékezteti 

Pásztor Bálintot, a Vajdasági Magyar Szövetség elnökét. Nagyon fontos, hogy ebben a 

helyzetben a délvidéki magyarok a normalitáshoz való visszatérést képviseljék az országban – 

hangsúlyozta a Szabadkai Magyar Rádió adásában a politikus.  Részletek Ternovácz Istvántól. 

   

Ma egy éve, hogy életének 72. évében elhunyt Havasi János Herczeg Ferenc-díjas újságíró, 

szerkesztő, kulturális diplomata. Az alkotás, az értékőrzés, a kultúra a lételeme volt. 

Életművében rendkívül hangsúlyos szerephez jutott az elszakított nemzetrészek, a határokon 

túl élők mindennapjainak bemutatása. Családja – a régi barátaival közösen - a dr. Havasi János 

Kulturális és Közéleti Alapítvány létrehozásával néhai munkatársunk szellemi hagyatékának 

ápolását tűzte ki célként. Minderről részletesebben az elhunyt fia, az alapítvány 

kuratóriumának elnöke, Havasi Dániel beszélt műsorunknak. 
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Temes megye magyar iskoláiban, illetve tagozatain az ideinél kevesebb előkészítő osztályos lesz 

a következő tanévben. A romániai közoktatás előkészítő osztályaiba való beiratkozás első 

szakasza lezárult. A Temes megyei helyzetről Lehőcz László Kiss Ferencet, a magyar oktatásért 

felelős tanfelügyelőt kérdezte. 

 

Még működik a magyar tagozat Segesváron, de meddig? Mindig ez a kérdés a szórványban. 

Lesz-e elég gyerek egy újabb magyar osztály indításához? A Gaudeamus Alapítvány igyekszik 

minden segítséget megadni a diákoknak, hogy Segesváron magyar oktatáshoz és kultúrához 

jussanak. Veres Emese-Gyöngyvér László Imola matematikatanárt, a Gaudeamus Alapítvány 

igazgatóhelyettesét kérdezte minderről. 

 

A 30 éves Nagydobronyi Irgalmas Samaritánus Református Gyermekotthon egyedülálló 

szociális magánintézmény Kárpátalján. Nem csupán árva, illetve családjukból kiemelt 

lánygyermekek ellátásáról gondoskodik, hanem az alapítók eredeti szándékai szerint, továbbra 

is otthont ad fogyatékkal élőknek is. A múlt évtől pedig már nemcsak lányokat, hanem 

fiúgyermekeket is befogad. A helyszűke miatt azonban korábban más célra használt 

épületrészeket kezdtek el átalakítani szálláshelyekké. Ebben segített a gyermekotthonnak a 

Direct Aid for Ukraine csapata, és a Máltai Szeretetszolgálat is. Iváncsik Attila riportja.  

 

Működésének 20. évfordulója alkalmából Kárpát-medencei értéktár-konferenciát szervezett a 

minap Zentán a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet. A résztvevők megismerkedhettek 

néhány jógyakorlattal is, megtudhatták, hogy hol és miként őrzik értékeiket a helyiek. Bicskei 

Ibolya adorjáni és Sós Nóra horgosi művelődési szervezővel Németh Ernő beszélgetett. 

 

Három teqball-asztallal gazdagodott kedden, a magyar sport napján a csíkszeredai futball klub. 

A sporteszközöket a Külgazdasági és Külügyminisztérium adományozta az FK Csíkszeredának 

a sport népszerűsítése céljából. Az adományozás része annak a programnak, amelyben a 

magyar sport napjának 25. évfordulója alkalmából összesen 25 teqball-asztalt juttatnak el a 

külhoni magyar közösségekhez. Bíró István összeállítása.   


